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Svar på spørgsmål fra Peter Juel-Jensen (V) stillet den 19. august 2022.  

Spørgsmål nr. 79: 

Blandt de hyppigste årsager til at søge særtilskuddet kan nævnes: det specialiserede 

socialområde, en aldrende befolkning, flere børn i kommunen, fald i folketallet og en 

stigning i folketallet i kommunernes ansøgninger. Overvejer ministeren tiltag, der 

fremadrettet vil ruste kommunerne bedre til at håndterer udsving på disse områder? 

Svar: 

Gennem budgetsamarbejdet med KL og den generelle finansiering af kommunerne ta-

ges der i høj grad højde for såvel udviklingen i kommunerne samlet set som forskelle 

mellem kommunerne.  

Ved de årlige økonomiforhandlinger drøfter regeringen udviklingen i kommunerne 

med KL. På grundlag heraf er kommunernes samlede serviceramme fx blevet løftet 

med 1,7 mia. kr. i 2020, 1,5 mia. kr. i 2021, 1,4 mia. kr. i 2022 og senest med 1,3 mia. 

kr. i 2023.  

Løftene dækker bl.a. den demografiske udvikling i kommunerne. Denne regering har 

således i modsætning til tidligere regeringer lovet, at der skal følge penge med, når der 

kommer flere børn og ældre. På den måde holder vi hånden under velfærden, når be-

folkningen udvikler sig. 

Samtidig har regeringen sikret en mere retfærdig udligning mellem kommunerne. Her 

tages der hensyn til forskelle i såvel befolkningens alderssammensætning som socio-

økonomiske og strukturelle forhold.  

Dertil kommer særtilskudspuljen, som vi netop i dette års aftale med KL har forhøjet 

til samlet 620 mio. kr. i 2023. Med puljen er der mulighed for at tage højde for mere 

specifikke udfordringer i de mest vanskeligt stillede kommuner. 

Fordelingen af særtilskudspuljen baseres på bl.a. nøgletal for demografiske og socio-

økonomiske udfordringer samt aktuelle eller mere vedvarende økonomiske udfordrin-

ger i de enkelte kommuner.  

For den enkelte kommune vil der altid være svære prioriteringer og udviklinger, som 

skal håndteres. Det mener jeg nu også, de er rustet til med bl.a. de ordninger mv., som 

her er beskrevet. 
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